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سرمقاله

چین، کشوری تجارت محور
ادامه از صفحه یک

چین روزی ۲۰  میلیون بشکه نفت مصرف دارد 
و باید نفت مصرفیش را از کشورهای نفت خیز 
خلیج فارس تامین کند به این خاطر کشورهای 
نفت خیز در رشد اقتصادی چین  نقش مهمی 

دارند.
مجموع تجارت چین با کشورهای عربی ۳۳۲ 
معاملات  حجم  است.  سال  در  دلار  میلیارد 
در سال ۲۰۲۱  با عربستان ۳/۸۷ میلیارد دلار 
با امارات ۴/۷۲ میلیارد دلار  و با عراق  ۳/۳۷ 
سال های  در  که  حالی  در  بود.  دلار  میلیارد 
گذشته بالاترین میزان تجاری ایران و چین ۴۵ 

میلیارد دلار بود .
کشورهای  با  تجاری  روابط  با  همزمان  چین 
عربی بر روابط اقتصادی با ایران غافل نیست و 
بر امضای قرارداد ۴۰۰ میلیارد دلاری با ایران که 
۲۸۰ میلیارد دلار آن ، سرمایه گذاری در صنعت 
نفت است تاکید دارد و نشان از اهمیت ایران 
در برنامه توسعه اقتصادی چین قابل ارزیابی 

است.
در مجموع سیاستی که چین در حال حاضر 
در سطح جهانی پیگیری می کند تجارت محور 
است و استراتژی صلح کل با همه کشورها را 
برگزیده و سعی می کند ملاحظات سیاسی را در 
روابط تجاری منظور نکند و در اختلافات سیاسی 
بین کشورها ورود جدی و پر تنش نداشته باشد.
آمریکا و کشورهای غربی برخلاف چین، جنگ 
محور می باشند و با حمله نظامی به افغانستان، 
عراق، لیبی و سایر کشورها ضمن این که صلح 
جهانی و امنیت بین المللی را به خطر انداختند، 
یکی از علل مهم در عقب افتادگی اقتصادی این 
کشورهای نسبت به چین به خاطر همین مسئله 

است .
با توجه به مجموعه مطالب فوق ، هر کشوری 
در دنیا بتواند از تجارت محوری چین استفاده 
کشور  اقتصادی  توسعه  راه  در  بکند،  بهینه 

خودش گام برداشته است.
آخر  سال های  در  هم  ایران  شاه  حتی 
به  انقلاب  قبل  در  چین  این که  با  سلطنتش 
بود   نکرده  رشد  اقتصادی  نظر  از  الان  اندازه 
متوجه داشتن رابطه تجاری با چین شده بود 
ولی به خاطر تنیدگی شدیدی که با آمریکا و 
کشورهای اروپایی داشت، خیلی نمی توانست 

مانور بدهد .
شایان ذکر است در تجارت با چین  نباید ساده 
اندیشی کرد و از هول حلیم به داخل دیگ افتاد. 
باید چارچوپ های یک قرار داد معتبر بین المللی 
با دقت هرچه تمام تر رعایت و نوشته و امضا 

شود تا به جای گرفتن ابرو چشم کور نشود.
اکنون کشورهای عربی به اهمیت تجارت با 
چین پی بردند قطعا بی توجهی هر کشوری به 
همکاری تجاری با چین فرصت سوزی برای آن 
کشور و فرصت سازی برای دیگر کشورها است.

خبر

اخبار

روشنفکر واقعی شجاعت هشدارهای 
لازم را می دهد

رئیس جمهور شناخت و رفع نیازهای جامعه 
انسانی معاصر را اصلی ترین ماموریت حوزه و 
دانشگاه دانست و تاکید کرد: شناخت این نیازها 
در گرو آن است که حوزه و دانشگاه از مردم،  
در میان مردم و با مردم باشند و با شناسایی و 
تدوین نظام مسائل جامعه برای رفع مسائل بر 
اساس اصول علمی محکم و غنی اسلامی راهکار 

ارائه دهند.
امروز  ظهر  از  پیش  رئیسی  ابراهیم  سید 
دیروز در ششمین همایش بزرگداشت سالروز 
وحدت حوزه و دانشگاه در محل مدرسه عالی 
شهید مطهری، با گرامیداشت یاد شهید مفتح، 
در  بازنگری  برای  خوبی  بهانه  را  مناسبت  این 
اهداف، روش ها و بایدها و نبایدهای علم آموزی 
و معرفت افزایی در حوزه و دانشگاه توصیف کرد 
و با مهم دانستن شناخت صحیح وضع موجود 
و وضع مطلوب و تلاش برای کم کردن فاصله 
برای  اصلی  رسالت  و  ماموریت  آنها، سه  بین 
حوزه و دانشگاه را ۱- علم و پیشرفت ۲- تربیت 
انسان های فرهیخته و ۳- مسئله شناسی و حل 

مسئله عنوان کرد.
رئیس جمهور حوزه را مرکز شناخت و آموختن 
قول الله و دانشگاه را مرکز شناخت و آموختن 
فعل الله دانست و افزود: فارغ از اینکه این علم 
در حوزه آموخته شده باشد یا دانشگاه، باید نافع 
و نجات بخش انسان باشد و فراگیرنده آن بداند 

که عالم محضر خداست.
رئیسی شناخت و رفع نیازهای انسان و جامعه 
انسانی معاصر را اصلی ترین ماموریت حوزه و 
دانشگاه دانست و تاکید کرد: شناخت این نیازها 
در گرو آن است که حوزه و دانشگاه از مردم،  در 
میان مردم و با مردم باشند و حوزه و دانشگاه 
به عنوان دو بازوی علمی کشور باید با شناسایی 
و تدوین نظام مسائل جامعه برای رفع مشکلات 
و مسائل موجود بر اساس اصول علمی محکم و 

غنی اسلامی راهکار ارائه دهند.
رئیس جمهوری شناسایی به موقع مخاطرات 
دادن  در  شجاعت  و  جامعه  پیش روی 
هشدارهای به موقع را از ویژگی های روشنفکران 
واقعی دانست و تاکید کرد: روشنفکران و عالمان 
دینی و دانشگاهی باید در مسیر تبیین حقایق 
بدون ترس از هجمه ها، همانند مرزبانان مرزهای 
جغرافیایی کشور، برای صیانت از ابتلای جامعه 

به ابهام و دروغ، از خودگذشتگی و ایثار کنند.
تلاش  و  بصیرت افزایی  و  علم آموزی  رئیسی 
برای اجرای عدالت را از ویژگی های حوزه انقلابی 
دانست و گفت: نیروهای انقلابی برآمده از حوزه 
و عقلانیت هم خوب  تدبیر  مبنای منطق،  بر 
درس می خوانند و هم در عرصه اجتماعی برای 
شناخت و رفع مسائل حضور موثر و سازنده ای 
دارند که نمونه آن را در وقایع اخیر شاهد بودیم 
که طلاب و دانشجویان بابصیرت و انقلابی که 
در ایام عادی خوب درس می خواندند، در هنگام 
خطر و مواجهه با ضرورت در عرصه اجتماعی نیز 
حضور جدی داشتند و شهادت برخی از طلاب 

و دانشجویان دلیل صدق این مدعی می باشد.

دولت هنوز لایحه بودجه و برنامه 
هفتم را به مجلس نداده است

نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
لایحه  نه  دولت  هنوز  که  گفت  اسلامی  شورای 
بودجه ۱۴۰۲ و نه لایحه برنامه هفتم توسعه را به 
مجلس شورای اسلامی نداده است، انتظار می رود 
که دولت مدیریت زمان داشته و هرچه سریع تر 

بودجه را به مجلس ارائه دهد.
مهرداد گودرزوند اظهار کرد: طبیعتا دولت باید 
در ابتدا لایحه برنامه هفتم را به مجلس شورای 
اسلامی ارائه می کرد که با توجه به گذشت موعد 
زمانی آن و این که هنوز این اتفاق رخ نداده، باید 
مجلس شورای اسلامی وارد بررسی بودجه شود 
چون با این شرایط نه می توان برنامه و نه بودجه را 
در زمان خود مصوب کرد و هر دو کار روی زمین 

می ماند.
وی ادامه داد: باید دولت زمان را مدیریت کرده 
به  را  آینده  بودجه سال  لایحه  و هرچه سریع تر 
مجلس شورای اسلامی تقدیم کند تا ما بتوانیم با 
توجه به سیاست های ابلاغی، بودجه سال آینده را 

در این محورها مورد رسیدگی قرار دهیم.
نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
که  توضیح  این   بیان  با  اسلامی  مجددا  شورای 
دولت باید طبق قانون، اول لایحه برنامه هفتم را به 
مجلس شورای اسلامی تقدیم می کرد، اضافه کرد: 
اکنون که سه ماه تا پایان سال باقی مانده است 
دولت ابتدا لایحه بودجه را به مجلس دهد تا بعد 
از اتمام آن مجلس وارد بررسی لایحه برنامه هفتم 
شود؛ البته هنوز هیچ چیزی معلوم نیست چون 
اساسا دولت نه لایحه برنامه و نه لایحه بودجه را 

تقدیم نکرده است.

رفع فیلتر ایسنتاگرام به من ارتباطی 
ندارد!

کرد:  تاکید  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزیر 
شورای امنیت کشور باید تصمیم بگیرد که پلتفرم 
اینستاگرام بازگردد، من حتی عضو شورای امنیت 

کشور هم نیستم.
درباره  ایلنا،  با  گفت وگو  در  زارع پور  عیسی 
عدم  یا  و  اینستاگرام  پلتفرم  بازگشت  سرنوشت 
بازگشت آن به حالت عادی گفت: بنده دخل و 
تصرفی در این مورد ندارم، شورای امنیت کشور 
تصمیم گرفته و اگر قراری بر بازگشت باشد آنجا 

باید تجدیدنظر کند.
من  کرد:  تاکید  فناوری  و  ارتباطات  وزیر 
تصمیم گیر نیستم، من حتی عضو شورای امنیت 
کشور هم نیستم. وی درباره این که شورای عالی 
ندارد،  این خصوص تصمیمی  فضای مجازی در 
گفت: شورای عالی فضای مجازی تصمیمی نگرفته 
است، تصمیم با شورای امنیت کشور است و این 

شورا باید تصمیم گیری کند.

سفر امیرعبداللهیان به اردن برای 
شرکت در نشست امان

برای  ایران  امور خارجه جمهوری اسلامی  وزیر 
شرکت در نشست امان به اردن سفر می کند.

بعد از برگزاری نشست بغداد در ماه آگوست 
گذشته، امان پایتخت اردن قرار است در بیستم 
نشستی  میزبان  آذرماه (   ۲۹( میلادی  جاری  ماه 

منطقه ای در خصوص عراق باشد.
در این نشست به مانند نشست قبلی در بغداد ، 
قرار است حسین امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه 

ایران ریاست هیئت ایران را بر عهده داشته باشد.
در این نشست قرار است ایران و ترکیه و تعدادی 
مشارکت  عربستان  جمله  از  عربی  کشورهای  از 

داشته باشند.
فرانسه نیز به مانند نشست قبلی بغداد در این 

نشست حضور خواهد داشت.
 به گزارش ایسنا، پیش از این فواد حسین، وزیر 
خارجه عراق در نشست خبری مشترک با سامح 
شکری و ایمن الصفدی، وزرای خارجه مصر و اردن 
گفت که یک نشست منطقه ای دیگر در خصوص 
عراق در تاریخ ۲۰ دسامبر جاری در امان پایتخت 
اردن برگزار خواهد شد و انتظار می رود که ایران و 

ترکیه نیز در این نشست شرکت کنند.
در  بغداد  نشست  دوم  نسخه  کرد:  تاکید  وی 
در  شود،  می  برگزار  امان  در  جاری  ماه  بیستم 
نشست اول ایران و ترکیه حضور داشتند و انتظار 
داریم که این دو کشور در نشست آتی نیز شرکت 
کنند. فواد حسین با اشاره به اینکه این نشست 
اساسا در راستای حمایت از عراق برگزار شد تاکید 
کرد که کشورش با چالش هایی مواجه است و برای 
عبور از این چالش ها نیازمند برقراری روابط منطقه 

ای و بین المللی است.
بر اساس این گزارش، امیر عبداللهیان امروز به 

امان سفر خواهد کرد.

لطف الله سیاهکلی درباره وضعیت بازار خودرو 
قانون  کرد:  بیان  بازار،  این  در  قیمت ها  افزایش  و 
اجرایی  واقعی  معنای  به  خودرو  بازار  ساماندهی 
از  که  نیز  خودرو  واردات  دستورالعمل  نمی شود. 
سوی دولت تهیه شده است اصلا قانون را به درستی 
پوشش نمی دهد. آئین نامه واردات خودرو اهداف 
قانون را محقق نمی کند، بنا به قول وزیر صمت 
باید امسال تولید داخل کشور تعادل را بین عرضه و 
تقاضا در بازار خودرو برقرار می کرد و قیمت خودرو 

باید ۱۵ درصد کاهش پیدا می کرد.
این نامردمی بودن خودروسازان را می رساند 

وی در ادامه اظهار کرد: اما متاسفانه این روزها 
کاهش  از  و  قیمت خودرو هستیم  افزایش  شاهد 
عرضه  بین  فاصله  نیست.  خبری  نیز  ها  قیمت 
است.  زیاد  نیز همچنان  بازار خودرو  در  تقاضا  و 
خودرو  تولید  میزان  می شود  مطرح  که  ادعا  این 
خودروهایی  است.  غلط  است،  کرده  پیدا  افزایش 
که در کف پارکینگ ها بود را وارد بازار کردند، این 
به معنای افزایش تولید نیست. این نامردمی بودن 
خودروسازان را می رساند که خودروها را در پارکینگ 
نگه داشته تا بعد از افزایش قیمت وارد بازار کنند. 
بازار  وارد  را  خودروها  رفته  بالا  قیمت ها  که  حال 
کردند. اتفاق خاصی رخ نداده است. قیمت خودرو 
بالا رفته و خودروسازان نیز خودرو را از پارکینگ ها 

وارد بازار کردند.
مگر نمی گویند تولید خودرو داخلی است

نماینده مردم قزوین در مجلس شورای اسلامی، 
تصریح کرد: مافیای خودرو کار خود را بلد است. این 
حرف درست نیست که وزیر می گوید چون قیمت ارز 
افزایش پیدا کرده، قیمت خودرو نیز بالا رفته است. 
مگر نمی گویند تولید خودرو داخلی است. شاید ۲۰ 
درصد آن به قیمت ارز وابسته باشد. چطور می شود 
کل قیمت خودرو را متاثر از نرخ ارز دانست. این 
تناقض گویی ها تا کی قرار است ادامه داشته باشد. 
تمرکز وزارت صمت باید بر روی تنظیم تعادل بین 
عرضه و تقاضای خودرو باشد. بنا بود تولید خودرو 

به جایی برسد که قرعه کشی خودرو برداشته شود.
همچنان تقاضا در بازار خودرو بالا است

وی در ادامه تاکید کرد: امروز همچنان تقاضا در 
بازار خودرو بالا و میزان عرضه پایین است. زمانی که 
نتوانستیم میزان تولید را به حد مطلوبی برسانیم باید 
واردات انجام شود تا بازار تنظیم شود. اما متاسفانه 
نمی شود.  دیده  عملکرد خوبی  نیز  زمینه  این  در 
خودروهایی که قرار است وارد شود تاثیری در بازار 

ندارند.
صنایع  کمیسیون  عضو  این  ایسنا،  گزارش  به 
مجلس گفت: وزیر صمت دومین کارت زرد را از 
مجلس گرفته است. در بازی فوتبال دومین کارت 

زرد به معنای اخراج است. یا ما بازی فوتبال را بلد 
نیستیم یا بدون توپ در حال بازی کردن هستیم یا 
مانند همیشه توپ در زمین مردم است. چون توپ 
در زمین مردم است مجلس و دولت بدون توپ بازی 

می کنند.
افزایش قیمت  اینکه  بیان  با  پایان  سیاهکلی در 
تاثیر  کردن  خنثی  برای  اخیر  روزهای  در  خودرو 
واردات است، بیان کرد: مافیا به راحتی دست بردار 
نیست. خودرو یک کالای پرسود در ایران است، در 
دنیا التماس می کنند تا مشتری، خودرویی را بخرد 
اما در ایران به این روز رسیده ایم. حالا وزیر برای 
مجلس نسخه نوشته تا مجلس بر کالاهای سرمایه 
ای مالیات ببندد تا او بتواند بازار خودرو را مدیریت 

کند.
گفتنی است سیاهکلی نماینده ای بود که سال 
امین  فاطمی  سیدرضا  استیضاح  موضوع  گذشته 
وزیر صمت را کلید زده بود. امری که پس از کش 

و قوس های  فراوان در جلسه استیضاحی سرانجام 
در چند ماه قبل برگزار شد، فاطمی امین توانست 
دوباره از نمایندگان رای اعتماد بگیرد. با این حال 
مجدد وزیر صمت برای پاسخ به سوال نمایندگان 
از  نمایندگان  که  شد  مجلس  راهی  دیگر  بار 
او  به  بار  برای دومین  و  نشده  قانع  او  پاسخ های 

کارت زرد دادند.
وی هفته گذشته در گفت وگو که با ایلنا داشته، 
تاکید کرده بود: فاطمی امین باید به استعفا رضایت 
بدهد و در سمت دیگر مشغول فعالیت شود و بیش 
از این دولت، مجلس و مردم را اذیت نکند؛ به نظر 
می رسد اگر وزیر همچنان در این سمت بماند قیمت 

پژو ۲۰6 به بالای ۵۰۰ میلیون تومان برسد.
لطف الله سیاهکلی در پاسخ به این پرسش که 
سوال اصلی نمایندگان مجلس از فاطمی امین چه 
بود و چرا پاسخ های وی نتوانست نمایندگان را قانع 
به  هیچگاه  صمت  وزیر  من  نظر  به  گفت:  کند؟ 

پرسش هایی که از وی می شود پاسخ نمی دهد و این 
موضوع در نحوه پاسخگویی وزیر در جلسه استیضاح 

نیز کاملا مشهود بود.
نماینده مردم قزوین در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه وزیر صمت در پاسخ به پرسش های 
تصریح  می کند؟  فرافکنی  مجلس  نمایندگان 
به  را  نرخ خودرو  افزایش  امین علت  فاطمی  کرد: 
نوسان های نرخ ارز نسبت می دهد اما این پاسخ در 

واقع زیر سوال بردن دولت است.
سیاه کلی آیین نامه واردات خودرو از سوی وزارت 
امین  فاطمی  افزود:  و  دانست  ناکارآمد  را  صمت 
این قول را داده بود که تا آذر ماه نخستین محموله 
خودرو وارد کشور شود این در حالیست که هنوز 
موفق به این مهم نشده است. سیاهکلی با اشاره به 
افزایش روزانه نرخ خودرو در بازار، گفت: برخی از 
خودروهای عرضه شده در بازار در دو هفته اخیر 

بیش از ۱۰۰ میلیون افزایش نرخ داشتند.

اصلاح قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی ازموضوعات داغی 
است که شاید مختص به یک دوره از مجلس نباشد بلکه در هر 
دوره ای گروهی از نمایندگان برای اصلاح این قانون خیز برداشته اند 
اما با مانع شورای نگهبان مواجه شده و نتوانستند مسیر خود را 

ادامه دهند.
خالی  را  عرصه  زمینه  این  در  نیز  یازدهم  مجلس  نمایندگان 
مجلس،  از  دوره  این  کار  به  آغاز  روزهای  همان  از  و  نگذاشته 
کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها پیش نویس طرحی را در این 
زمینه تهیه کرده و به صحن مجلس شورای اسلامی آورد. نمایندگان 
نیز به بررسی یک فوریتی این طرح در مجلس یازدهم رای دادند و 
سپس این طرح برای تکمیل و بررسی پشنهادات نمایندگان و بهره 
گیری از نظرات کارشناسان بر روی میز کمیسیون امورداخلی کشور 

و شوراها قرار گرفت.
در همین حین زمانی که سخن از اصلاح قانون انتخابات در مجلس 
به میان آمد دولت نیز پای لایحه جامع اصلاح قانون انتخابات را 
به میان کشید و مدعی شد که این لایحه در آینده نه چندان دور 
دولت، محمدصالح  موضع  این  از  پس  رفت.  خواهد  مجلس  به 

جوکار رئیس کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها در گفت وگو 
با ایسنا در این زمینه تاکید داشت » بر اساس وظیفه ذاتی که 
کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها برعهده دارد، طرح اصلاح 
قانون انتخابات مجلس که بر روی میز کمیسیون است دنبال خواهد 
شد و به دلیل محدودیت زمانی نمی توان معطل لایحه دولت ماند.«

بررسی  برای  شوراها  و  کشور  امورداخلی  کمیسیون  جلسات 
کارشناسی این طرح هر هفته برگزار شد و در نهایت بررسی کلیات 
این طرح در دستورکار صحن مجلس قرار گرفت اما در حین بررسی 
این طرح در کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها اخبار متعددی 
از جزئیات این طرح مجلس در رسانه ها منتشر شد که توجه افکار 

عمومی جامعه را به خود جلب کرد.
 محسن پیرهادی نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 
این طرح  پیرامون  ارائه جزئیاتی جدید  به  ایسنا،  با  در گفت وگو 
پرداخت و ایجاد عدالت انتخاباتی و کاهش تنش های آن با تغییر 
مدل نظام انتخاباتی، پاسخگو کردن و شفافیت نهادهای نظارت در 
برابر داوطلبان، افزایش فرصت بررسی احراز صلاحیت داوطلبان، 
الزام نهادهای نظارتی برای توجه به مستندات قانونی و شرعی، 
و  اختصاصی  شرایط  مصادیق  تر شدن  جزئی  سالاری،  شایسته 
عمومی نامزدها، میدان دادن به افراد کارشناس و متخصص، معتمد 
و صنفی، تناسبی شدن مدل انتخابات در حوزه های انتخاباتی دارای 
۴ کرسی و بیشتر، تقویت نگاه ملی به مسائل و موضوعات و افزایش 
مشارکت سیاسی و ارتقای امید اجتماعی را از جمله محورهای این 

طرح عنوان کرد.
بر اساس این طرح حداقل سن برای ثبت نام نامزدها ۳۰ سال تمام 
و حداکثر ۷۵ سال تمام در زمان ثبت نام در نظر گرفته شده است. 
اما یکی دیگر از بخش های کلیدی این طرح این است که مقامات 
نمی توانند با عهده داشتن سمت های خود وارد کارزار انتخابات 

شوند مگر آنکه حداقل 6۰ روز قبل اعلام استعفا کرده باشند.
در نهایت کلیات این طرح بعد از حدود یک سال در ۱6 آذرماه و 
در گیر و دار رای اعتماد مجلس به وزیر راه و شهرسازی در دستور 
کار نمایندگان قرار گرفت اما با مخالفت نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی، مواجه شد. پس از این ناکامی در عرض یک هفته ۱۱۲ 
نفر از نمایندگان با استناد به ماده۱۳۰ آئین نامه داخلی مجلس 

درخواست در دستور کار قرار گرفتن مجدد این طرح را روی میز 
هیات رئیسه گذاشتند. در نهایت در ۲۳ آذرماه این درخواست در 
صحن مجلس به رای گذاشته شد و با ۱۰۹ رای موافق مجددا به 

دستور کار مجلس بازگشت.
حسینعلی حاجی دلیگانی، عضو هیئت رئیسه مجلس پس از 
موافقت نمایندگان با این درخواست، تاکید کرد» رای نمایندگان به 
این درخواست به منزله اعلام وصول مجدد این طرح در مجلس 
است و اکنون این طرح برای بررسی پیشنهادات نمایندگان و رفع 
ابهامات به کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها باز می گردد و 
سپس گزارش کمیسیون در خصوص کلیات این طرح مجددا در 

دستورکار صحن قرار خواهد گرفت.«
این  مجدد  گرفتن  قرار  دستورکار  در  برای  مجلس  رای  از  پس 
طرح، علی حدادی سخنگوی کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها 
بررسی  برای  این طرح  اکنون  کرد»  تاکید  ایسنا،  با  در گفت وگو 
کارشناسی و اخذ پیشنهادات نمایندگان و رفع ابهامات مجددا در 
دستور کار کمیسیون قرار خواهد گرفت و کمیسیون تمام تلاش 
قانون  اصلاح  این طرح  قالب  در  تا  کار خواهد بست  به  را  خود 

انتخابات تا قبل از انتخابات آتی مجلس به نتیجه برسد.«
طحان نظیف سخنگوی شورای نگهبان نیز در نشست خبری خود 
با خبرنگاران درباره اصلاح قانون انتخابات گفت: اصلاح قانون در 
دستور کار مجلس است و امیدواریم اصلاحاتی که لازم است در 

قانون انجام شود و انتخابات سال آینده با قانون جدید برگزار شود.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر این که دولت در تدوین لایحه 
است؟  خواسته  نظری  نگهبان  شورای  از  انتخابات  قانون  اصلاح 
گفت: دولت در تدوین این لایحه از شورای نگهبان نظری نخواسته 

است.
آنچه که مشخص است اکنون طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس 
مجددا بر روی میز کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها قرار گرفته 
و ممکن است جزئیات منتشر شده در خصوص این طرح دستخوش 
تغییراتی شود. واضح است که اصلاح قانون انتخابات مجلس برای 
رسیدن به مقصد باید مسیر پر پیچ و خمی را طی کند و اینکه آیا این 
قانون به انتخابات سال آتی مجلس شورای اسلامی می رسد یا نه؟ 

در هاله ای از ابهام است.

انتقاد تند یک نماینده مجلس از فاطمی امین

دومین کارت زرد وزیر صمت به معنای اخراج است
یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: وارد کردن خودرو از کف پارکینگ به بازار به معنای افزایش تولید نیست بلکه تمرکز 

وزارت صمت باید بر تنظیم بین عرضه و تقاضا در بازار خودرو با افزایش تولید و شیوه درست واردات باشد.

اصلاح قانون انتخابات مجلس به کجا رسید؟پس از سال ها وقفه

عضو کمیسیون 
صنایع مجلس 

تاکید کرد: وزیر 
صمت دومین 

کارت زرد را از 
مجلس گرفته 
است. در بازی 
فوتبال دومین 

کارت زرد به 
معنای اخراج 

است. یا ما بازی 
فوتبال را بلد 

نیستیم یا بدون 
توپ در حال 

بازی کردن 
هستیم یا مانند 

همیشه توپ 
در زمین مردم 

است

یک نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: آنچه که امروز از سوی برخی از همکاران مشاهده 
می کنیم، پدیده بسیار ناراحت کننده ای است و کار به جای رسیده که رئیس قوه قضائیه از 
گفت وگو صحبت می کند و کسانی که رسالت نمایندگی مردم را بر دوش دارند و باید بانیان 

ایجاد فضای گفت وگو باشند، این گونه حرف می زنند!
معین الدین سعیدی درباره اظهارنظر برخی نمایندگان پیرامون افراد بازداشت شده حوادث 
اخیر کشور و درخواست اجرای حکم سریع اعدام برای این بازداشت شدگان، گفت: چنین 
اظهارنظرهایی بهت آور و ناراحت کننده است، ما این رفتار ها را با بزرگان سیره دین مان مقایسه 
می کنیم، مشهور است در جنگ جمَل حضرت علی علیه السلام هنگامی که به کشته های 

دشمن می رسد، گریه می کرد که چرا کار این ها به جایی رسیده که کشته شوند؟
این نماینده مجلس شورای اسلامی ادامه داد: فارغ از موازین حکم های حقوقی که به برخی 
افراد در این روزها داده می شود، هلهله برخی از همکاران را مشاهده می کنیم که می گویند این 
پدیده، پدیده  مبارکی است و یا اظهارنظر دیگر دوستی را می شنویم که می گوید ۵ تا ده روز 
بعد از این که معترضان را گرفتند باید اعدام شان کرد، تازه الان بسیار دیر هم هست، این ها را 
نه اخلاقی می دانم و نه انسانی ما پیرو پیامبری هستیم که للعالمین است چه طور خودمان 

را مدعی پیروی از چنین پیامبری می دانیم اما از حکم اعدام یک هموطن شادی می کنیم؟
وی تاکید کرد: به هر دلیلی فارغ از بحث های حقوقی که آیا حکم این افراد صدق می کند یا 
خیر، به نظر من جای خوشحالی ندارد و جای دلسوزی و نگرانی دارد و کسانی دلسوز کشور 
هستند باید به این فکر کنند که چرا کار به جایی کشیده است که کسانی که فرزندان همین آب 
و خاک هستند وارد چنین موضوعاتی شده اند و من فکر  می کنم چنین حرف هایی با نمایندگی 
مردم که رسالت ما است، فرق دارد. ما شأنی جز نوکری مردم نداریم در چنین شرایطی خیلی 

از این بحث هایی که شده است را نه اخلاقی می دانم، نه حقوقی و نه مبتنی بر موازین دین 
خودمان می دانم.

به گزارش ایلنا، سعیدی درباره این که رئیس قوه قضائیه به نمایندگان تذکر داده اند به کار 
قانون گذاری بپردازند و در کار قوه قضائیه دخالتی نداشته باشند، گفت: قاعده باید بالعکس 
باشد معمولا قوه قضائیه آن جنبه های سخت قانون را نشان می دهد و نمایندگان مردم باید 
سعی در نرم کردن این مواضع داشته باشند اما آنچه که امروز از سوی برخی از همکاران 
مشاهده می کنیم، پدیده  بسیار ناراحت کننده ای است و کار به جای رسیده که رئیس قوه 
قضائیه از گفت وگو صحبت می کند و کسانی که رسالت نمایندگی مردم را بر دوش دارند 
و باید بانیان ایجاد فضای گفت وگو باشند، این گونه حرف می زنند! سعیدی درباره این که 
تعدادی از بازداشتی های حوادث اخیر زیر ۱۸ سال هستند، مجلس شورای اسلامی به این 
بخش از بازداشت ها ورود پیدا خواهد کرد، بیان کرد: کشور ما در بخش بین الملل به برخی از 
کنسواسیون های حقوق کودک پیوسته و طبیعتا یکسری الزمات حقوقی هم مترصد بر موضوع 
است. اگر فردی در این ناآرامی انسان بی گناهی را کشته باشد، قانون مشخص و مجازات های 
قانونی هم  پیش بینی شده است اما گاهی برخی کسانی که احکام سنگین برای شان اعمال 
می شود ممکن است کسانی باشند که آسیبی به کسی نزده باشند اما تحت عنوان محارب 
احکام را برای شان پیش بینی می کنند معتقدم اینجا قاضی دستش باید باز باشد و حداکثر 
ارفاقات قانونی را برای کسانی که آزاری را به کسی نرسانده اند، داشته باشد.  نماینده مردم 
چابهار در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: صرف این که بعد از این اتفاقات بگوییم این تعداد 
آدم را اعدام کردیم نه تنها یک حسن برای کشور و نظام ما نیست، بلکه نگران کننده است؛ 
این افراد از کجا آمده اند؟ این ها فرزندان همین آب و خاک هستند. به هر دلیلی بخشی از این 

اعتراضات به عملکرد مسئولان بازمی گردد که نتوانستند به وظایف خودشان عمل کنند من 
اینجا با کسانی که به صورت سازمان یافته با رسانه های معاند و یا سیستم های جاسوسی غربی 
مرتبط هستند، کاری ندارم و اصلا بحثم نیست، اما قاطبه افرادی که در اعتراضات شرکت 
کردند، هیچ ارتباطی با جریانات ضدانقلاب خارج از کشور ندارند و ما نتوانسته ایم این تفکیک 
را به درستی ایجاد کنیم. وی خاطرنشان کرد: اصل ۲۷ قانون اساسی تجمعات مردمی را قانونی 
شناخته است اما ما نتوانسته ایم این اصل را به درستی اجرایی کنیم، پس این ضعف ارکان 
اجرایی و تقنینی بوده است در چنین شرایطی به صلاح کشور است کسانی که دل در گرو 
کشور دارند، حداکثر ارفاقات قانونی را برای کسانی که آسیبی به شخصی نرسانده اند، فراهم 
کنند. به اعتقاد من عمده معترضان باید آزاد شوند مگر این که کسی دستش به خون بی گناهی 

آلوده باشد که قانون باید مجازاتش را در نظر بگیرد.
این نماینده مجلس شورای اسلامی بیان کرد: من مخصوصا روی سخنم با کسانی است که 
معتقد هستند سرعت اجرایی این احکام که حتی واکنش حقوقدانان خط اول کشور را هم 
برانگیخته کم است، به گونه ای که فردی می گوید نه تنها تعجیل نشده بلکه تاخیر هم شده 
است و باید ۵ روز بعد از اینکه اغتشاشگر را گرفتند اعدام کنند کسانی هم این حرف را می زنند 

که بستگان خودشان متهم به جرم های سنگینی هستند.
وی با بیان این که کاش ما خودمان را جای مردم و طرف مقابل بگذاریم،  عنوان کرد: امیدوارم 
رویه به گونه ای باشد که عمده کسانی که اعتراضی داشته اند اما آزاری به کسی نرسانده اند و یا 
بیت المال را آسیب نزده اند آزاد شوند. کسانی هم که مرتکب جرمی شده اند با توجه روند قانونی 
و حق قانونی تعیین وکیل و سایر موارد حقوقی روند را پیش ببرند و الِا بر طبل اعدام کوبیدن 

در هیچ شرایطی پذیرفتنی نیست.

نماینده مردم چابهار مطرح کرد
برطبل اعدام و خشونت کوبیدن، تراژدی تلخ تاریخی است
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